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Comentariu realizat de pastorul Alejandro Bullon 

STUDIUL 13 

 Înţelepciunea în haine de lucru 

Stimate prietene am ajuns la ultimul studiu al seriilor de teme din cartea Proverbele. Unii 

comentatori biblici susţin că tânărul împărat Lemuel prezentat în capitolul 31 este chiar 

Solomon. Acest capitol scoate în evidenţă avertizarea făcută de o mamă fiului ei. Este interesant 

cum i se adresează fiului său împăratul, „fiul meu”, „fiul pântecelui meu”, „răspunsul 

rugăciunilor mele”. Eu cred că orice copil este un răspuns al rugăciunilor părinţilor. De multe ori 

un fiu vine fără un plan făcut dinainte, dar chiar şi aşa în acest timp părinţii deja se roagă să 

crească sănătoşi şi curaţi în această lume pătată de păcat. Deci, ce vrea să spună mama lui 

Solomon oare? Să citim Proverbele 31,4-5: 

 

4. Nu se cade împăraţilor, Lemuele, nu se cade împăraţilor să bea vin, nici voievozilor să umble 

după băuturi tari; 

5. că nu cumva, bând, să uite Legea şi să calce drepturile tuturor celor nenorociţi. 

 

Este interesant de observat că mama lui Solomon era conştientă că alcoolul are influenţă 

directă în corecta luare de decizii, iar acest principiu este valabil pentru orice tip de persoane, dar 

în cazul celor care sunt în posturi de conducere responsabilitatea este mult mai mare, de aceea nu 

este bine ca regii să bea vin şi nici voievozii băuturi tari. Să nu uităm că Dumnezeu este regele 

universului, iar noi fii Săi, prin consecinţă suntem prinţi şi prinţese în împărăţia lui Dumnezeu, 

că vrem sau nu vrem, fiecare avem o influenţă în lumea în care trăim şi avem nevoie să luăm 

decizii corecte şi să avem mintea într-o continuă alertă. Iată avertizare mamei din versetele 8 şi 

9: 

 

8Deschide-ţi gura pentru cel mut, pentru pricina tuturor celor părăsiţi!  

9Deschide-ţi gura, judecă cu dreptate, şi apără pe cel nenorocit şi pe cel lipsit. 

 

Nu este oare evident de a ne întreba cum ar posibil acest lucru pentru o persoană care este 

perturbată de alcool, mai ales că este confirmată acţiunea distructivă a alcoolului asupra minţii 

umane. Sub influenţa alcoolului se produc afecţiuni auditive şi vizuale, reflexele îşi pierd 

capacitatea maximă de reacţie şi apar dificultăţi în luarea deciziilor. Alt efect este supraestimarea 

propriilor facultăţi mintale, comportament aventurier şi diminuarea funcţională organică şi 

psihică. La început se simte o senzaţie de excitare, euforie însoţită de dificultăţi de coordinare a 

mişcărilor, apoi apare o deficienţă a lucidităţii şi scăpare de sub control al subconştientului, totul 

conducând la ultimele faze de anestezie totală iar apoi depresie. 

După o consumare repetată se dezvoltă obiceiul de bea, iar tendinţa este de a bea tot mai 

mult pentru a simţi din nou aceleaşi efecte. De aceea mama lui Lemuel îl sfătuieşte: 
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4. Nu se cade împăraţilor, Lemuele, nu se cade împăraţilor să bea vin, nici voievozilor să umble 

după băuturi tari; 

5. că nu cumva, bând, să uite Legea şi să calce drepturile tuturor celor nenorociţi. 

 

În partea a doua a studiului vom găsi două texte care în aparenţă spun ceva parcă fără sens. 

Mă refer la Proverbele 31,6-7: 

 

6. Daţi băuturi tari celui ce piere, şi vin, celui cu sufletul amărât; 

7. ca să bea să-şi uite sărăcia şi să nu-şi mai aducă aminte de necazurile lui. – 

 

Aceste texte par sa sugereze că alcoolul este o bună alternativă pentru cei care trec prin 

probleme, dar citind contextul vom vedea că mesajul este altul. Textul spune Daţi băuturi tari 

celui ce pier, dar in originalul ebraic si in multe texte chiar din cartea Proverbele, cuvântul a pieri 

întotdeauna este relaţionat cu cei răi. Iată un exemplu in Proverbele 11,7: 

 

7. La moartea celui rău, îi piere nădejdea, şi aşteptarea oamenilor nelegiuiţi este nimicită. 

 

Putem observa aceeaşi expresie ca și in versetul 6 din capitolul 31. Deci sensul corect din 

versetul 6 nu este sa dai cuiva băuturi tari pentru ca moare, ci moarea este rezultatul celor care 

beau băuturi tari. Într-o zi cineva mi-a spus: 

 

- Da pastore aşa e, dar toate alimentele pe care le consumam se transforma apoi in alcool.  

 

Aşa este, dar să lăsam corpul să îşi rezolve singur problemele într-o formă naturală, nu 

adăugând tu cat crezi că este nevoie. 

 

Următoarea subîmpărţire a studiului nostru are de a face cu femeia cinstita. Iată ce spune 

Proverbele 31,10: 

 

10. Cine poate găsi o femeie cinstită? Ea este mai de preţ decât mărgăritarele. 

 

In aparenta aici pare sa fie vorba de o mama cinstita, o mama model. Dar contextul ne 

arata că această femeie reprezintă, este simbolul înţelepciunii. In Proverbele găsim două femei 

care ii cheamă pe bărbaţi să meargă pe drumurile lor. Una este înţelepciunea iar cealaltă este 

nebunia, ambele oferind beneficiile si răsplătirile lor. Nebunia este o femeie voluptuoasa care 

atrage atenţia si se preocupa de exterior si aparente, in timp ce înţelepciunea este mai modestă, 

echilibrată. Unele dintre avantajele înţelepciunii sunt următoarele: 

 

1. Înţelepciunea nu este uşor de găsit Cine poate găsi?!... spune Biblia. Pentru a o putea 

găsi este necesar a părăsi atracţiile căii nebuniei. 
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2. Are preţ mai mare decât mărgăritarele. Este posibil ca la prima vedere să nu fie atât de 

atractivă, dar cel care o găseşte si o valorizează va avea numai beneficii. Înţelepciunea 

este ca si diamantul care iniţial nu pare să fie diferit de o piatra normala, dar care odată 

prelucrat valorează milioane. 

3. Înţelepciunea te hrăneşte. Iată ce spune versetul 14: 

 

14. Ea este ca o corabie de negoţ; de departe îşi aduce pâinea.  

 

Este evident că dacă mergi pe calea înţelepciunii, nu vei rămâne niciodată fără servici, 

iar ca rezultat vei avea si bani. Totul vine la pachet, nu poate exista o persoana 

înţeleaptă dar leneşă. 

 

4. Când înţelepciunea te conduce, nu mai eşti victima propriilor sentimente. Aceasta nu 

vrea să spună să nu ai sentimente si să nu te laşi condus de ele. Versetul 17 spune: 

 

17. Ea îşi încinge mijlocul cu putere şi îşi oţeleşte braţele. 

 

 Vrea sa spună că o persoana înţeleapta nu se trezeşte dimineaţa descurajat spunând că 

nu are chef de muncă. Este adevărat că uneori conjunctura in care trăim ne 

descurajează, dar înţelepciunea este cea care te ajută să găseşti lucruri bune chiar și în 

slăbiciuni. Exista mulți rataţi în viaţă tocmai pentru că traiesc conduşi de sentimente, 

dar din păcate sentimentele umane sunt înşelătoare. Când toate lucrurile merg rău, 

sentimentele pot să te facă să crezi că totul este bine, sau când toate merg bine te fac să 

crezi că totul este un dezastru. Un om înţelept nu se lasă condus de sentimente. 

 

 Vom trece la partea a patra a studiului. Aici găsim munca, ca si o caracteristică a femeii 

virtuoasă, dar aminteşte-ţi că această femeie este un simbol al înţelepciunii. Deci omul înţelept 

este un om harnic. Munca exista încă dinainte de căderea omului si nu este o pedeapsă sau un 

blestem pentru om. S-a transformat în oboseală și durere după intrarea păcatului în lume, Adam 

si Eva fiind cei care permis această transformare, datorită faptului că acea interzicere de a manca 

din pomul cunoştinţei binelui si răului le amintea că ei au primit totul in dar și că ei continuau să 

fie rezultatul creaţiei lui Dumnezeu si nu creatori. Dar iată ca femeii si bărbatului li sa părut ceva 

extraordinar sa fii dumnezeu, iar acesta dorinţă nefasta de a fi atotcunoscător si independent de 

Dumnezeu a dus la cădere. De atunci pământul a devenit avar, ingrat si incredibil de ostil, 

obţinerea alimentului pentru supravieţuire putând fi scos numai cu sudoarea frunţii. Dar fara 

îndoială ca in virtutea păcatului primilor noştri părinţi, munca a continuat sa fie o binecuvântare, 

ma refer la munca cinstita care este sursa bogăţiei, sau cel putin a unei vieţi digne si un 

instrument eficient împotriva sărăciei.  

 Dar iată ca exista si un pericol al muncii, idolatrizarea ei. Nu poţi găsi sensul fundamental 

si ultim al vieţii. Munca este esenţială, nu se poate nega acest fapt, dar nu este dumnezeu, izvorul 

vieţii omului este Domnul Hristos. Punctul climax, maxim al temei muncii in Biblie este sabatul. 

Odihna sabatului deschide sfera libertăţii depline, aminteşte de modul in care Dumnezeu a creat 
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acesta lume si planul de mântuire pus la dispoziţia omului, determinând pe om sa ii mulţumească 

lui Dumnezeu pentru viaţa si susţinerea ei. Odihna sabatului pe lângă oportunitatea pe care o da 

pentru a participa la serviciile divine, a fost instituita pentru apărarea fiinţei umane contra 

deformărilor antisociale ale muncii omului. In timpul lucrării Sale pe pământ, Isus a învăţat pe 

oameni importanta muncii, chiar El a confirmat prin exemplul Sau acesta lucrând alături de tatăl 

sau in atelierul de tâmplărie mare pare din viaţa Sa. Cu o anumită ocazie el a declarat ca „Tatăl 

meu lucrează iar eu de asemenea lucrez” si de asemenea a comparat pe ucenicii Sai cu 

muncitorii din vie. Munca nu este numai o responsabilitate ci este planul divin pentru a ajuta pe 

om sa împlinească planul divin. 

 

 Ajungem la sfârşitul acestor serii de teme din Proverbele, vorbind despre importanta 

dragostei ca si principiu de viaţă. Ştii ca Proverbele 31,26 spune: 

 

27Ea veghează asupra celor ce se petrec în casa ei, şi nu mănâncă pâinea lenevirii. 

 

 Aceasta este cheia unei vieţi înţelepte, nu numai limba ci si toate atitudinile sunt conduse 

de legea dragostei. Nu este vorba numai de o problema de comportament ci chiar de viaţa in sine. 

Nu are la baza un tablou de norme înaintea ochilor sai ci principiu dragostei este conducătorul 

vieţii sale, lucrează dinăuntru spre afară totdeauna, nu contează daca alţii vad sau nu vad, acesta 

este omul înţelept, aceasta este femeia înţeleaptă, iar rezultatul este reflectat in versetul 30: 

 

30Dezmierdările sunt înşelătoare, şi frumuseţea este deşartă, dar femeia care se teme de 

Domnul va fi lăudată. 

 

  Repet, aceasta femeie simbolizează înţelepciunea si reprezintă pe toate persoanele care 

sunt conduse de legea dragostei si nu pentru aparentele, frumuseţea pe care oamenii vad. Aceasta 

nu înseamnă ca, comportamentul nu mai este important, sigur ca este, dar numai când este 

rezultatul, fructul trăirii personale cu Isus.  

 Dumnezeu să ne ajute ca toate aceste experiente ce le-am învăţat din cartea Proverbele pe 

perioada aceasta de trei luni sa devina realităţi vii in viaţa noastră. Si cum se va realiza aceasta? 

Pe măsură ce te vei apropia de Isus si vei petrece timp preţios cu El, trăind cu el si permiţând ca, 

caracterul Sau minunat sa se reflecte in viaţa ta prin atitudini corecte, înţelepte transformându-te 

într-un om fericit. 
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